《思想道德修养与法律基础》
课程简介

课程名称：思想道德修养与法律基础

课程编号：

学    时：48

学    分：3

适用专业：全校各专业

开课单位：思想政治教育学院

先修课程：入学教育

选用教材：《思想道德修养与法律基础》高等教育出版社2010修订版
内容简介：

《思想道德修养与法律基础》是一门以马列主义、毛泽东思想、邓小平理论和“三个代表”重要思想为指导，以大学生世界观、人生观、价值观、道德观、法制观教育为主线，综合运用相关学科知识，依据大学生成长的基本规律，教育、引导大学生加强自身思想道德修养和提高法律素质的一门思想政治教育课程。通过本课程的学习和实践，努力把大学生培养成为有理想、有道德、有文化、有纪律的社会主义现代化事业的合格建设者和接班人。

课程包括课堂教学环节和课程实践教学环节，是我校所有专业一年级新生的必修课程。

《思想道德修养与法律基础》
教学大纲

课程编号：

学    时：48（32课堂教学环节+16实践教学环节）

学    分：3（2+1）

适用专业：全校本科各专业

一、制定本大纲的依据

根据《中共中央国务院关于进一步加强和改进大学生思想政治教育的意见》（中发[2004]16号）的精神，全面落实《中共中央宣传部教育部关于进一步加强和改进高等学校思想政治理论课的意见》（教社政[2005]5号）和《〈中共中央宣传部教育部关于进一步加强和改进高等学校思想政治理论课的意见〉实施方案》（教社政[2005]9号附件），充分考虑我校学生的专业目标和大学四年学生成长的基本规律，注重课程体系内容的科学性、系统性，考虑了相对稳定的教育和教学手段，以及基本的实施途径、方法，突出针对性和实效性。

二、课程的性质和任务

《思想道德修养与法律基础》是一门以马克思主义和中国特色社会主义理论为指导，综合运用多学科知识以及青年学生成长的基本规律，以教育和引导大学生认识自身、认识环境、认识时代特征、适应大学生活为切入点，主要进行社会主义核心价值体系教育，将中国特色社会主义共同理想教育、以爱国主义为核心的民族精神和以改革创新为核心的时代精神教育、以“八荣八耻”为主要内容的社会主义荣辱观教育贯穿课程，培养学生高尚的理想情操和良好的道德品质，树立体现中华民族特色和时代精神的社会主义价值标准和道德规范，引导和帮助学生树立马克思主义的世界观、人生观、价值观和法治观，确立建设有中国特色社会主义的共同理想，增强抵制错误思潮和拜金主义、享乐主义和个人主义等腐朽思想侵蚀的能力，成为社会主义“四有”新人。

《思想道德修养与法律基础》具有鲜明的政治性和思想性，坚持用马克思主义和中国特色社会主义理论武装大学生，始终把引导学生确立社会主义核心价值体系、成为社会主义“四有”新人放在首位，使学生牢固树立建设有中国特色社会主义的共同理想，牢固树立坚持党的基本路线不动摇的信念。

《思想道德修养与法律基础》具有较强的理论性和知识性，注重以科学的理论和知识帮助大学生提高思想道德教育水平。

《思想道德修养与法律基础》具有突出的实践性和修养性，强调引导大学生通过知行统一，紧密结合实际，进行自我修养，来能动的认识社会、人生，正确地解决现实生活中的矛盾和问题。

三、本课程的教学重点及学时分配

绪论（2学时）      

教学重点:

（1）大学生的困惑

（2）解惑——树立目标，肩负使命

（3）阐述社会主义荣辱观和社会主义核心价值体系，紧密联系荣辱观与大学生思想道德法律素养的关系

（4）本课程的特点与作用

第一章  追求远大理想  坚定崇高信念（4学时）

 教学重点:

（1）理想信念的内涵

（2）科学的理想信念对大学生成才的重要意义

（3）勤于实践是化理想为现实的桥梁

第二章  继承爱国传统   弘扬民族精神（2学时）

教学重点:

（1）爱国主义的科学内涵

（2）爱国主义的层次分析

（3）爱国主义的时代价值

（4）爱国主义与自我实现的关系

第三章   领悟人生真谛  创造人生价值（4学时）

 教学重点:

（1）人生观的起点

（2）人生目的的表现和延伸，以及“为人民服务”的人生目的

（3）人生价值的看法评价和创造，是人生目的的展开和人生观的实践

（4）正确对待人生环境是人生价值实现的必备条件

第四章   加强道德修养  锤炼道德品质（2学时）

 教学重点：

（1）关于道德的起源、本质、功能与作用

（2）中华民族优良道德传统介绍

（3）社会主义道德建设的核心

（4）大学生应该具有的基本道德品质

第五章    尊重社会公德  维护公共秩序（2学时）

 教学重点:

（1）公共生活与公共秩序 

  （2）公共生活中的道德规范                            
  （3）公共生活中的法律规范  

第六章  培育职业精神   树立家庭美德（4学时）

 教学重点:

  （1）职业生活中的道德与法律

  （2）大学生择业与创业

  （3）树立正确的恋爱婚姻观

第七章    增强法律意识  弘扬法治精神（4学时）

 教学重点:

（1）社会主义法律基础知识——法的含义、法律体系、法的运行与法治国家

（2）社会主义法治观念——民主与法制、权利与义务、法律上平等

（3）国家安全意识与国家安全法律制度

（4）加强社会主义法律修养

第八章   了解法律制度   自觉遵守法律（6学时）

 教学重点:

（1）我国宪法基本制度

 （2）民事法律制度

 （3）刑事法律制度

  （4）民事诉讼和刑事诉讼法律制度

结束语   立志做社会主义“四有”新人（2学时）

 教学重点:

（1）大学生如何更好实现思想道德素质与法律素质的契合

（2）践行社会主义荣辱观，努力成为社会主义“四有”新人

教材及参考书 

1、教材：《思想道德修养与法律基础》 教育部统编教材, 高等教育出版社2010修订版

2、参考资料

   胡锦涛：《在庆祝清华大学建校100周年大会上的讲话》（2011年4月24日）
   胡锦涛：《在同中国农业大学师生代表座谈时的讲话》（2009年5月2日）

   胡锦涛：《牢固树立社会主义荣辱观》

   江泽民：《在庆祝北京大学建校100周年大会上的讲话》

   《中华人民共和国宪法》

   《公民道德建设实施纲要》人民出版社2001年版

执笔：张晓红

审定：李  明

2006年9月1日

2007年3月18日修订

2008年9月28日第二次修订

2011年5月3日第三次修订
《思想道德修养与法律基础》
课程简介
A Brief Introduction to ‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’
课程名称：思想道德修养与法律基础
Course Title: Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law

课程编号：
Course No.:12113880

学    时：48

Study Hours: 48

学    分：3

Credit: 3

适用专业：全校各专业
Subject Applicable: All Subjects throughout the University

开课单位：思想政治教育学院
Teaching Unit: College of Ideological and Political Education

先修课程：入学教育
Pre-requisite Course: Entrance Education to Freshman

选用教材：《思想道德修养与法律基础》高等教育出版社2010修订版
Textbook selected: Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law (revised edition, 2010), published by Higher Education Press

内容简介：
Brief Introduction to Content

《思想道德修养与法律基础》是一门以马列主义、毛泽东思想、邓小平理论和“三个代表”重要思想为指导，以大学生世界观、人生观、价值观、道德观、法制观教育为主线，综合运用相关学科知识，依据大学生成长的基本规律，教育、引导大学生加强自身思想道德修养和提高法律素质的一门思想政治教育课程。通过本课程的学习和实践，努力把大学生培养成为有理想、有道德、有文化、有纪律的社会主义现代化事业的合格建设者和接班人。
课程包括课堂教学环节和课程实践教学环节，是我校所有专业一年级新生的必修课程。
As one of the ideological and political education courses, ‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’ is guided by Marxism-Leninism, Mao Zedong Thought, Deng Xiaoping Theory and the Important Thought of ‘Three Represents’, and mainly focuses on education of university students’ views of world, life, value, morality, and law. Based on the basic law of university students’ growing-up, this course is to educate and guide university students to strengthen their ideological and moral cultivation and improve their legal quality. Through both learning and practice contained in this course, university students are trained in an effort to be qualified builders and reliable successors of socialist modernization with ideal, morality, culture and discipline.

This course consists of two parts: lectures in classroom and practice. Freshmen majoring in all subjects in our University are required to attend this course.

《思想道德修养与法律基础》
教学大纲
Syllabus of ‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’
课程编号：
Course No.: 12113880
学    时：48（32课堂教学环节+16实践教学环节）
Study hours: 48 (32 hours for lectures, and 16 hours for practice)

学    分：3（2+1）
Credit: 3 (2 + 1)

适用专业：全校本科各专业
Subject applicable: all subjects throughout the University

一、制定本大纲的依据
Ⅰ Grounds of formulation of this Syllabus

根据《中共中央国务院关于进一步加强和改进大学生思想政治教育的意见》（中发[2004]16号）的精神，全面落实《中共中央宣传部教育部关于进一步加强和改进高等学校思想政治理论课的意见》（教社政[2005]5号）和《〈中共中央宣传部教育部关于进一步加强和改进高等学校思想政治理论课的意见〉实施方案》（教社政[2005]9号附件），充分考虑我校学生的专业目标和大学四年学生成长的基本规律，注重课程体系内容的科学性、系统性，考虑了相对稳定的教育和教学手段，以及基本的实施途径、方法，突出针对性和实效性。
This syllabus was formulated on the basis of ‘The Opinion of the Central Committee of the Communist Party of China (CCCPC) and the State Council regarding Further Strengthening and Improving the Ideological and Political Education of University Students’ (zhongfa [2004] No. 16), with the aim to fully implement ‘ The Opinion of the Publicity Department of CCCPC and the Ministry of Education regarding further Strengthening and Improving the Courses of Ideological and Political Theories in Institutions of Higher Learning’ (jiaoshezheng [2005] No. 5) and its ‘ Implementation Plans’ (jiaoshezheng [2005] No. 9 Appendix), in fully consideration of the students’ subject goals in our University and the basic law of the growing up of 4-year university students, focusing on the scientificity and systematicness of the course content, taking into account of the relatively stable educational and teaching methods, as well as the basic ways and means of implementation, with emphasis on pertinence and effectiveness.

二、课程的性质和任务
Ⅱ Nature and Task of the Course
《思想道德修养与法律基础》是一门以马克思主义和中国特色社会主义理论为指导，综合运用多学科知识以及青年学生成长的基本规律，以教育和引导大学生认识自身、认识环境、认识时代特征、适应大学生活为切入点，主要进行社会主义核心价值体系教育，将中国特色社会主义共同理想教育、以爱国主义为核心的民族精神和以改革创新为核心的时代精神教育、以“八荣八耻”为主要内容的社会主义荣辱观教育贯穿课程，培养学生高尚的理想情操和良好的道德品质，树立体现中华民族特色和时代精神的社会主义价值标准和道德规范，引导和帮助学生树立马克思主义的世界观、人生观、价值观和法治观，确立建设有中国特色社会主义的共同理想，增强抵制错误思潮和拜金主义、享乐主义和个人主义等腐朽思想侵蚀的能力，成为社会主义“四有”新人。
‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’ is a course guided by Marxism and the theory of socialism with Chinese characteristics. It comprehensively uses multi-subject knowledge and basic law of the growing up of university students, and mainly carries out the education on socialist core values system, with the entry point of cultivating and leading university students to know themselves, circumstances, and characteristics of the time, and adapting to university life. This course provides education in socialist common ideal with Chinese characteristics, education in national spirit with the core of patriotism and in spirit of the time with the core of reform and innovation, and education in socialist concept of honor and disgrace mainly focusing on ‘eight do’s and eight don’ts’. Through these parts of education, this course aims to foster students to develop lofty ideal sentiment and fine moral qualities, establish socialist value criterion and moral norms representing the characteristics of the Chinese nations and the spirit of the time, lead and help students to set up Marxist views of world, life, value and law, establish the common ideal of building the socialism with Chinese characteristics, reinforcing the ability to resist false trends of thoughts and the invasion of such decadent ideas as money worship, hedonism, individualism, and etc., and become socialist new persons with ‘Four-to-have’.

《思想道德修养与法律基础》具有鲜明的政治性和思想性，坚持用马克思主义和中国特色社会主义理论武装大学生，始终把引导学生确立社会主义核心价值体系、成为社会主义“四有”新人放在首位，使学生牢固树立建设有中国特色社会主义的共同理想，牢固树立坚持党的基本路线不动摇的信念。
The course of ‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’ has distinct political and ideological nature. It adheres to use Marxism and socialism theory with Chinese characteristics to arm university students, always gives top priority to leading students to establish correct socialist core values system and become socialist new persons with ‘Four-to-have’, and helps students to firmly establish the common ideal of the socialism with Chinese characteristics and the belief to firmly adhere to the basic line of the Party.

《思想道德修养与法律基础》具有较强的理论性和知识性，注重以科学的理论和知识帮助大学生提高思想道德教育水平。
The course of ‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’ is featured by theory and knowledge, putting emphasis on using scientific theory and knowledge to help students improve their levels of ideological and moral education.

《思想道德修养与法律基础》具有突出的实践性和修养性，强调引导大学生通过知行统一，紧密结合实际，进行自我修养，来能动的认识社会、人生，正确地解决现实生活中的矛盾和问题。
The course of ‘Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law’ is distinctive in practice and cultivation, mainly focusing on leading students to unify knowledge and action, closely connect theory with practice, so as to cultivate themselves, actively understand the society and life, and to correctly resolve contradictions and problems in reality.

三、本课程的教学重点及学时分配
Ⅲ Key points of teaching and allocation of study hours of this course
绪论（2学时）
Introduction (2 hours)      

教学重点:

Key points of teaching

（1）大学生的困惑
(1) University students’ confusion

（2）解惑——树立目标，肩负使命
(2) Clear up the confusion-----setting up a goal, and bearing a mission

（3）阐述社会主义荣辱观和社会主义核心价值体系，紧密联系荣辱观与大学生思想道德法律素养的关系
(3) Setting forth the socialist concept of honor and disgrace, and the socialist core values system, closely connecting the concept of honor and disgrace with university students’ moral and legal cultivation

（4）本课程的特点与作用
(4) Characteristics and roles of this course

第1章 追求远大理想  坚定崇高信念（4学时）
Chapter 1 Pursuing ambitious ideal, firming lofty faith (4 hours)

 教学重点:

Key points of teaching

（1）理想信念的内涵
(1)The meaning of ideal and faith

（2）科学的理想信念对大学生成才的重要意义
(2) The importance of scientific ideal and faith to university students’ developing to be useful persons

（3）勤于实践是化理想为现实的桥梁
(3) Diligence in practice is the bridge to convert ideal into reality

第二章  继承爱国传统   弘扬民族精神（2学时）
Chapter 2 Inheriting patriotic tradition, Developing and expanding national spirit (2 hours)
教学重点:

Key points of teaching

（1）爱国主义的科学内涵
(1) The meaning of patriotism

（2）爱国主义的层次分析
(2) Analysis on the levels of patriotism

（3）爱国主义的时代价值
(3) The value of patriotism of the time
（4）爱国主义与自我实现的关系
(4) The relationship between patriotism and self-realization

第三章   领悟人生真谛  创造人生价值（4学时）
Chapter 3 Understanding the true meaning of life, Creating the value of life (4 hours)
 教学重点:

Key points of teaching

（1）人生观的起点
(1) The starting point of view of life

（2）人生目的的表现和延伸，以及“为人民服务”的人生目的
(2) The expression and expansion of aim of life, and taking ‘Service the People’ as aim of life

（3）人生价值的看法评价和创造，是人生目的的展开和人生观的实践
(3) View assessment and creation of value of life are the development of aim of life and the practice of view of life.

（4）正确对待人生环境是人生价值实现的必备条件
(4) Dealing with life environment correctly is the essential condition to realize the value of life.

第四章   加强道德修养  锤炼道德品质（2学时）
Chapter 4 Strengthening moral cultivation, Tempering moral quality (2 hours)
 教学重点：
Key points of teaching

（1）关于道德的起源、本质、功能与作用
(1) The origin, essence, function and role of morality
（2）中华民族优良道德传统介绍
(2) Introduction to the fine moral tradition of the Chinese nations

（3）社会主义道德建设的核心
(3) The core of the socialist moral construction

（4）大学生应该具有的基本道德品质
(4) The essential moral quality that university students should have

第五章    尊重社会公德  维护公共秩序（2学时）
Chapter 5 Respecting social morality, Maintaining public order (2 hours)

 教学重点:

Key points of teaching

（1）公共生活与公共秩序 

(1) Public life and public order

  （2）公共生活中的道德规范
  (2) Moral norms in public life                          

  （3）公共生活中的法律规范

  (3) Law in public life  

第六章  培育职业精神   树立家庭美德（4学时）

Chapter 6 Fostering work ethics, Establishing family virtues

 教学重点:

Key points of teaching

  （1）职业生活中的道德与法律

  (1) Morality and law in professional life

  （2）大学生择业与创业

  (2) Choosing an occupation and establishing a business by university students

  （3）树立正确的恋爱婚姻观

  (3) Building correct views of love and marriage

第7章 增强法律意识  弘扬法治精神（4学时）

Chapter 7 Enhancing legal consciousness, Developing and expanding the rule of law (4 hours)
 教学重点:

Key points of teaching

（1）社会主义法律基础知识——法的含义、法律体系、法的运行与法治国家

(1) Basic knowledge of socialist law-----meaning of law, legal system, operation of law, and a country under the rule of law

（2）社会主义法治观念——民主与法制、权利与义务、法律上平等

(2) Conception of socialist rule of law-----democracy and legality, rights and obligations, and equality under the law

（3）国家安全意识与国家安全法律制度

(3) Awareness of national security and legal system of national security

（4）加强社会主义法律修养

(4) Strengthening socialist legal cultivation

第八章   了解法律制度   自觉遵守法律（6学时）

Chapter 8 Understanding legal system, Observing the law (6 hours)
 教学重点:

Key points of teaching

（1）我国宪法基本制度

(1) Constitutional law

 （2）民事法律制度

(2) Civil law

 （3）刑事法律制度

(3) Criminal law

  （4）民事诉讼和刑事诉讼法律制度

(4) Civil and criminal procedural law

结束语   立志做社会主义“四有”新人（2学时）

Closing Part Aspiring to be socialist New Persons with ‘Four-to-have’ (2 hours)

 教学重点:

Key points of teaching

（1）大学生如何更好实现思想道德素质与法律素质的契合

(1) How do university students accomplish better combination of moral and legal qualities?

（2）践行社会主义荣辱观，努力成为社会主义“四有”新人

(2) Putting socialist concept of honor and disgrace into practice, trying to be socialist new persons with ‘Four-to-have’

教材及参考书 

Textbook and references:

1、教材：《思想道德修养与法律基础》 教育部统编教材, 高等教育出版社2010修订版

1. Textbook: Ideological and Moral Cultivation and Introduction to Law (revised edition, 2010), edited by the Ministry of Education, published by Higher Education Press.

2、参考资料

2. References:

   胡锦涛：《在庆祝清华大学建校100周年大会上的讲话》（2011年4月24日）

Hu Jintao, Speech on the Conference Celebrating the Centennial Anniversary of Tsinghua University, 24 April, 2011

   胡锦涛：《在同中国农业大学师生代表座谈时的讲话》（2009年5月2日）

Hu Jintao, Speech on the Symposium with the representatives of teachers and students from China Agricultural University, 2 May, 2009

   胡锦涛：《牢固树立社会主义荣辱观》

Hu Jintao, To Firmly Establish Socialist Concept of Honor and Disgrace

   江泽民：《在庆祝北京大学建校100周年大会上的讲话》

Jiang Zemin, Speech on the Conference Celebrating the Centennial Anniversary of Peking University,

   《中华人民共和国宪法》

Constitution of the People’s Republic of China

   《公民道德建设实施纲要》人民出版社2001年版

Implementing Outline of Citizen’s Ethics Construction, published by the People’s Press, 2011
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